
Koncepce zeleně Prostějov 
  
Uvědomujeme si, že padesátiletý strom roste padesát let a jedná se o dlouhodobou, kontinuální práci všech 
odborů města. Životní prostředí nevytváří Odbor životního prostředí sám, ale každý z nás. Je těžké v 
několika bodech popsat pravidla koncepce zeleně pro všechny úředníky magistrátu, pro poradní orgány, pro 
vedení města, pro občany města. Hlavně v koncepci zeleně mějme takové body, aby to nebyl další materiál 
"do šuplíku", ale vodítko na A4 na nástěnku. Hledejme cesty, aby se nám nerozcházela teorie a praxe. 
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1.   Začátek koncepce zeleně je územně plánovací dokumentace, kterou je nutno prověřit, opravit a doplnit. 
2.   Začátek koncepce je kontinuita rozvoje zeleně, a vůle uživatelů Prostějova k rozšiřování objemu zeleně. 
3.   Za největší vklad platného ÚP považujeme pás zeleně na jižním okraji města (jižní obdoba lesoparku Hloučela). 
4.   Dodržujme následně regulativy územních ploch, procenta zastavěnosti a procenta zeleně. 
5.   Pokud nejdeme důsledně do územních plánů, je to naše společná chyba. 
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6.   Je potřeba pracovat s aktualizovaným výkresem pozemků v majetku města (doplňuje odbor správy majetku). 
7.   Koncepce rozšíření zeleně a nových parků musí být realizovatelná, nejlépe na pozemcích v majetku města.  
8.   Vypracovat strategii pořízení potřebných pozemků tak, aby byla akceptovatelná pro stávající majitele (směna …).   
9.   Využívat spolupodílnictví města na investičních projektech jiných investorů ve prospěch městské zeleně. 
10. Co chce město ovlivňovat, musíme i  "vlastnit" případně mít ošetřeno smluvně (zeleň jako věcné břemeno?). 
11. Pokud podceňujeme vlastnická práva k zeleni, je to naše společná chyba. 
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12. Investiční akce města připravuje, realizuje a kontroluje Odbor rozvoje a investic 
13. Investiční akce pro 2015 najdete v rozpočtu města, ve víceleté vizi vedení města a měly by být na www.prostejov.eu 
14. Pro stavby 2016-2025 vybíráme jen takové architekty, realizátory a konzultanty, kteří respektují zeleň v Prostějově. 
15. Je nutné využívat všech možností širší koordinace inženýrských sítí a městské zeleně.    
16. Hodnotu a stav našich stromů hledejme a aktualizujme  na  www.stromypodkontrolou.cz. 
17. Pokud nekontrolujeme projekty ve fázi příprav a realizace, je to naše společná chyba. 
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18. Momentálně je schválen výborný materiál Strategie rozvoje zeleně v Prostějově. 
19. Je potřeba aktivně využívat Fondu zeleně, naplňovaného z prodeje fošen, palivového dřeva, náhrad a pokut. 
20. Je potřeba hledat i jiné zdroje financování a spolupráce s SSOK, ČSOP, LMP, DSP, ÚP a místními firmami. 
21. Není pravda, že za stav zeleně v Prostějově může OŽP, ten může jen za povolování kácení a náhradní výsadby. 
22. Stromy, určené ke kácení, by měly být nově zveřejňovány na elektronické úřední desce a označením v terénu. 
23. Je pravda, že správa a údržba zeleně není levná záležitost viz rozpočty a řeší ji převážně správce zeleně A.S.A.. 
24. Pokud neřešíme veřejně finance na zeleň, je to naše společná chyba. 
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25. Ochrana přírody a výchova veřejnosti je nekončící práce už od stromů v zahradě mateřské školky. 
26. Sekání trávy, výsadba popínavek, vandalismus, pojištění škod způsobené zelení - to vše je zeleň. 
27. Park u nové nemocnice, Arboretum ve Vrahovicích, výsadby v lesoparku Hloučela jsou dobré příklady z praxe. 
28. Občan je specialista na to, jak chce žít a projekty a koncepce je potřeba řešit veřejně a publikovat řádně a včas. 
29. Přidejte Váš osobní příspěvek ke koncepci zeleně. 
… 
99. Pokud podceňujeme veřejnost, je to další naše společná chyba. 

 
 

navratil@zmenaproprostejov.cz 
 


